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پشتِ نقابِ پیشرفتپشتِ نقابِ پیشرفت
ــال  ــتی )EPI( در س ــرد محیط زیس ــاخص عملک ــران در ش ــه ای رتب
ــا  ــه نه تنه ــی ک ــت؛ جهش ــه اس ــود یافت ــه ۱۱۲ بهب ۲۰۲۴ از ۱۳۳ ب
توجــه کارشناســان داخلــی و خارجــی را بــه خــود جلب کــرده، بلکه 
گمانه زنی هــای بســیاری دربــاره دلایــل و پیامدهــای ایــن تحــول 
بــه همــراه داشــته اســت. امــا ایــن ارتقــا بــه چــه معناســت؟ آیــا 
ایــن بهبــود واقعــی اســت یــا فقــط در ظاهــر آمارهاســت؟ و مهم تر 
از همــه، ایــن تغییــر تــا چــه انــدازه می توانــد نشــان دهنده حرکــت 

بــه ســوی توســعه پایــدار باشــد؟ ادامــه در صفحــۀ ۴
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روزنامه فایننشال تایمز به نقل از منابع اطلاعاتی غرب 
مدعی شد که کره شمالی سامانه های موشکی و توپخانه ای 

دوربرد در اختیار روسیه قرار داده است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از فایننشال تایمز، منابع 
اطلاعاتی اوکراین می گویند که کره شمالی سامانه های 
موشکی و توپخانه های دوربرد در اختیار روسیه قرار داده 
است که بعضی از آن  ها به منطقه کورسک برای بیرون 

راندن نیروهای اوکراینی منتقل شده اند.
این رسانه مدعی شد: هفته های اخیر، کره شمالی حدود 
۵۰ فروند هویتزر خودکششی ۱۷۰ میلی متری و ۲۰ سامانه 
پرتاب چندگانه ۲۴۰ میلی متری که می توانند  موشک 
موشک های استاندارد و هدایت شونده را شلیک کنند، به 

روسیه ارسال کرده است.
»مایکل کوفمن«، عضو بنیاد کارنگی گفت که روسیه سعی 

می کند با استفاده از حجم زیادی از مهمات و سلاح تحویل 
گرفته از کره شمالی تعادل جنگ در منطقه کورسک را به 

نفع خود برگرداند.
وی خاطرنشان کرد که کره شمالی قبلاً نقش مهمی در 
تهیه میلیون ها گلوله مهمات توپخانه برای ارتش روسیه 

در سال ۲۰۲۳ ایفا کرده است.
طبق داده های ادعایی منتشر شده توسط منابع غربی کره 
شمالی بیش از ۱۲هزار نیروی نظامی به روسیه اعزام کرده 

است.
کارشناسان اعتقاد دارند روسیه قصد دارد قبل از تحلیف 
ریاست جمهوری اوکراین در کاخ سفید برتری جغرافیایی 
جنگ را به نفع خود تمام کند. دونالد ترامپ وعده داده 

پس از ورود به کاخ سفید جنگ اوکراین را تمام کند.
مقامات اوکراینی پس از انتشار عکسی که هویتزرهای کره 

شمالی را در این هفته در رسانه های اجتماعی منتشر کرد، 
اطلاعاتی درباره این سلاح ها ارائه کردند.

یک مقام ارشد اوکراینی به فایننشال تایمز گفت که هدف 
ارسال سلاح توسط کره شمالی آزمایش آن  ها در میدان 

جنگ است.

تداوم  نگرانی  همچنان  که  اوکراین  رئیس جمهوری 
آمدن دولت  کار  با روی  از کی یف  آمریکا  حمایت های 
ترامپ بوده، امروز گفت که کشورش باید تمامی تلاش 
خود را برای ایجاد اطمینان در خصوص پایان جنگ از 

طریق دیپلماسی در سال آینده میلادی انجام دهد.
از خبرگزاری رویترز،  به نقل  به گزارش »دنیای هوادار« 
»ولودمیر زلنسکی« که این اظهارات را در یک مصاحبه 
رادیویی ارائه می کرد، گفت: وضعیت میدان نبرد در شرق 
است.  پیشرفت  حال  در  روسیه  و  بوده  دشوار  اوکراین 
که  شد  مدعی  حال  عین  در  اوکراین  رئیس جمهوری 
ولادیمیر پوتین همتای روس اش علاقه ای به یک توافق 

صلح ندارد.
وی سپس افزود که قوانین ایالات متحده مانع از دیدار وی 
با دونالد ترامپ رئیس جمهوری منتخب آمریکا تا پیش از 
مراسم تحلیف وی در تاریخ ۲۰ ژانویه )۱ بهمن ماه( سال 
آینده میلادی شده است. وی با این وجود تاکید کرد که 

فقط با خود ترامپ در مورد جنگ در کشورش صحبت 
خواهد کرد.

به عنوان  من  کرد:  اضافه  خصوص  این  در  زلنسکی 
تمامی  برای  که  احترامی  با  اوکراین،  رئیس جمهوری 
اطرافیان وی قائل هستم، تنها گفت وگو با رئیس جمهوری 

ایالات متحده آمریکا را جدی خواهم گرفت«.
به نظر می رسد اشاره زلنسکی به برخی اظهارات اطرافیان 
ترامپ از جمله دونالد جونیور ترامپ پسر وی باشد که 
پس از پیروزی پدرش در انتخابات ۵ نوامبر )آبان( آمریکا 
در حساب اینستاگرام خود با انتشار ویدئویی از زلنسکی با 
لحتی تمسخرآمیز نوشت که »مستمریت به زودی قطع 

می شود«.

»فایننشال تایمز«: کره شمالی سلاح های دوربرد به روسیه ارسال کرد

»زلنسکی«: باید مطمئن شویم جنگ سال آینده پایان می یابد

بر اساس گزارش روزنامه صهیونیستی »اسرائیل هیوم« )اسرائیل امروز( گزارش داد که برق بخش هایی از شهر حیفا به دلیل حملات 
موشکی قطع شد و مناطق مختلف در تاریکی بسر می برد. شبکه الجزیره نیز گزارش داد که ارتش اسرائیل از شلیک ۱۰ موشک از لبنان 
به سمت شهر حیفا خبر داده و اعلام کرده که برخی از این موشک ها رهگیری شده اند و برخی دیگر سقوط کرده اند. بر اساس گزارش 
شبکه الجزیره و به نقل از کانال ۱۴ اسرائیل، حملات اخیر به منطقه الکرمل در شهر حیفا خسارات جدی به تعدادی از ساختمان ها و 
خودروها وارد کرده است. همچنین، شبکه۱۲ اسرائیل گزارش داده که یک ساختمان در منطقه الکرمل مستقیماً مورد اصابت قرار گرفته 

است. این تحولات نشان دهنده تشدید تنش ها در مرز اسرائیل و لبنان است که در شرایط حساس منطقه ای رخ می دهد.

حملات موشکی حزب الله برق حیفا را قطع کرد

»واشنگتن  پست« تأکید کرد؛

ماسک، همه  کارۀ ترامپ خواهد بود!؟
بینالملل

»واشنگتن پست« در گزارشی با اشاره به روند معرفی وزیران 
جدید دولت آینده آمریکا از سوی »دونالد ترامپ« تاکید کرد 
که عدم تایید وزیر پیشنهادی ترامپ برای وزارت خزانه داری از 
سوی »ایلان ماسک« و معرفی یک فرد جایگزین از سوی او، 
نگرانی ها در مورد اعمال نفوذ بیش از حد ماسک بر تصمیمات 

و رویکردهای آینده کاخ سفید را تشدید کرده است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از این رسانه آمریکایی، ایلان 
ماسک، مالک میلیاردر »تسلا« و »اسپیس ایکس« که این 
روزها به »رفیق اول« دونالد ترامپ، رئیس جمهوری منتخب 
آمریکا تبدیل شده است، ظاهراً به طور علنی ترامپ را در مورد 
سیاست های اقتصادی و انتصاب کلیدی کابینه تحت فشار 

قرار داده است.
واشنگتن پست افزود: ماسک صبح شنبه در یک پست در شبکه 
اجتماعی ایکس، از تصمیم خاویر میلی، رئیس جمهوری 
آرژانتین در مورد کاهش تعرفه ها -یعنی همان مالیات های 
وارداتی که ترامپ می خواهد آن را به بالاترین سطح در یک 
قرن اخیر برساند- تعریف کرد. چند ساعت بعد، ماسک در پستی 
دیگر هوارد لوتنیک، رئیس انتقالی دولت ترامپ، را انتخاب 
بهتری نسبت به اسکات بسنت، مدیر میلیاردر صندوق های 

سرمایه گذاری و مشاور کلیدی ترامپ توصیف کرد.
بنابر این گزارش، حمایت ماسک از لوتنیک نگرانی ها در مورد 
نقش اصلی و مرکزی ریاست جمهوری را افزایش داده و این 
احتمال وجود دارد که ماسک در تصمیمات رئیس جمهوری 
آمریکا برای تعیین افراد کابینه و رویکردهای جدید دولت فراتر 
از چارچوب های معمول اعمال نفوذ کند. حلقه یاران ترامپ 
همواره از حمایت مالی و سیاسی ماسک در طول مبارزات 
انتخاباتی سپاسگزار بودند، اما نفوذ فزاینده او برخی از حامیان 
رئیس جمهوری را عصبانی کرده است. چندین نفر از اطرافیان 
ترامپ روز شنبه در مورد پافشاری ماسک بر گزینه انتخابی خود 
برای یک نقش مهم اقتصادی در حالی که رئیس جمهوری 
منتخب هنوز در حال بررسی تصمیم خود بود، ابراز نگرانی و 

شگفتی کردند.

این گزارش با اشاره به حمایت مالی بیش از ۱۰۰ میلیون دلاری 
ماسک برای کمپین ترامپ نوشت: ماسک از زمان پیروزی 
ترامپ همواره در تماس با رهبران خارجی بوده و در جلسات 
دولت انتقالی شرکت کرده است. اما به گفته افراد آشنا با 
روندهای سیاسی دوران گذار، حضور مستمر ماسک و مشارکت 
فزاینده عمومی او باعث شده تا مقامات فعال برای دوران گذار 
که معتقدند او کاملاً با روش ها و مسیرهای این دوران مهم در 

واشنگتن ناآشنا است، احساس نگرانی کنند.
ماسک آشکارا از بسیاری از انتخاب های ترامپ تمجید کرده 
و  عمومی  اعلام  از  قبل  لوتنیک  از  او  حمایت  اما  است. 
درخواست او برای ابراز نظرهای عمومی دنبال کنندگانش در 
توئیتر در این مورد نشانگر رویکردی تبعیض آمیز نسبت به 

دیگر کارکنان ترامپ است.
واشنگتن پست در پایان نوشت: بن بست بر سر تعیین رئیس 
ارشد حوزه اقتصاد آمریکا، برخی از مقامات ترامپ را به این 
حدس و گمان واداشت که او ممکن است به نامزد سومی 
روی آورد. به گفته دو نفر از آشنایان با موضوع، رابرت ای. 
لایتیزر، مشاور تجاری ترامپ، سناتور بیل هگرتی از ایالت تنسی 
و مارک روآن، رئیس اجرایی »شرکت مدیریت آپولو گلوبال«، به 
عنوان جایگزین های بالقوه ای به وزارت خزانه داری معرفی 

شده اند.

فریاد در تاریکی؛

پزشکیان و نبرد با 
مسئلۀ فیلترینگ

مهردادتیموری

در سپهر سیاست ایران، موضوع فیلترینگ یکی از آن گره های کور 
است که سال هاست بر زندگی اجتماعی، اقتصادی، و فرهنگی 
مردم سایه انداخته است. در این میان، مسعود پزشکیان، با 
اظهارات اخیر خود درباره لزوم رفع فیلترینگ، نگاه ها را به سمت 
یک تغییر احتمالی و شاید رادیکال جلب کرده است. اما آیا این 
اظهارات صرفاً در حد شعار باقی می مانند یا می توانند به تحولی 
واقعی منجر شوند؟ و آیا او واقعاً قادر خواهد بود تا در برابر 
مقاومت های سرسختانه برخی از افراد و نهادها ایستادگی کند؟

فیلترینگ اینترنت در ایران بیش از دو دهه است که به عنوان 
ابزاری برای کنترل جریان اطلاعات اعمال می شود. این سیاست، 
مجرمانه  و  غیراخلاقی  محتواهای  کنترل  برای  ابتدا  در  که 
طراحی شده بود، به مرور زمان به ابزاری برای محدود کردن 
هرگونه دسترسی به اطلاعات تبدیل شد. شبکه های اجتماعی، 
پیام رسان ها، و حتی برخی از ابزارهای حیاتی برای کسب وکارها 
و نوآوری های دیجیتال در این مدت قربانی این سیاست شدند.

از منظر اقتصادی، فیلترینگ یک مانع جدی برای رشد اکوسیستم 
استارتاپی و کسب وکارهای آنلاین در ایران بوده است. بسیاری از 
کسب وکارهای کوچک و بزرگ که بر بستر شبکه های اجتماعی 
مانند اینستاگرام فعالیت می کردند، با فیلتر شدن این پلتفرم ها، یا 
به تعطیلی کشیده شدند یا مجبور به کوچ به بسترهای ناکارآمد 
داخلی شدند. این موضوع، علاوه بر ضربه به معیشت میلیون ها 
نفر، ایران را در رقابت جهانی دیجیتال نیز عقب نگه داشته است. 
مسعود پزشکیان، با پیشینه ای به عنوان یک چهره اصلاح طلب و 
معتدل، در دوران ریاست جمهوری اش بارها بر اهمیت آزادی های 
اجتماعی و رفع محدودیت ها تأکید کرده است. اظهارات اخیر او 
درباره لزوم رفع فیلترینگ، اگرچه بازتاب گسترده ای در رسانه ها و 
شبکه های اجتماعی داشته، اما با شک و تردیدهایی نیز مواجه شده 
است. چرا که سیاستمداران ایرانی، در گذشته نیز بارها وعده های 
نهادهای  زیر فشار  این وعده ها  نهایت  در  اما  داده اند،  مشابهی 
قدرت یا در گیرودار سیاست های کلان نگر محو شده اند. پزشکیان 
در صحبت هایش به اهمیت »اعتماد به مردم« تأکید کرده است. 
او معتقد است که فیلترینگ نه تنها جلوی دسترسی به محتوای 
غیراخلاقی را نمی گیرد، بلکه باعث گسترش استفاده از ابزارهای دور 
زدن فیلترینگ، نظیر فیلترشکن ها، شده است. در واقع، این سیاست 
نه تنها ناکارآمد است، بلکه هزینه های زیادی را بر دوش مردم و دولت 
تحمیل کرده است. پزشکیان برای تحقق وعده خود با چالش های 
متعددی مواجه است. نخستین و شاید بزرگ ترین مانع، مقاومت 
برخی از نهادهای قدرتمند و گروه های ذی نفع است که فیلترینگ 
را به عنوان ابزاری برای کنترل اجتماعی و سیاسی می بینند. این 
نهادها معمولاً از استدلال هایی نظیر »حفظ ارزش های فرهنگی« و 
»امنیت ملی« برای دفاع از فیلترینگ استفاده می کنند. علاوه بر این، 
رفع فیلترینگ نیازمند زیرساخت های قوی اینترنتی است که در حال 
حاضر با مشکلات جدی روبه رو هستند. پهنای باند محدود، سرعت 
پایین، و کیفیت نامناسب خدمات اینترنتی، حتی بدون فیلترینگ، 
مانع بزرگی برای توسعه اقتصاد دیجیتال است. بدون برنامه ریزی 
دقیق برای تقویت زیرساخت ها، رفع فیلترینگ ممکن است نتایج 

مورد انتظار را به همراه نداشته باشد.
اگرچه پزشکیان توانسته است با اظهاراتش توجه بسیاری را 
جلب کند، اما تاریخ نشان داده که گفتار به تنهایی کافی نیست. 
برای رفع فیلترینگ، نیاز به اقداماتی عملی وجود دارد، از جمله:
آزادی  که  قوانینی  مجازی:  فضای  با  مرتبط  قوانین  اصلاح 
دسترسی به اطلاعات را تضمین کنند و چارچوبی شفاف برای 

مقابله با محتوای مضر ایجاد کنند.
گفت وگوی ملی دربارۀ آزادی اینترنت: پزشکیان باید با جلب 
حمایت عمومی و ایجاد یک گفت وگوی باز در میان اقشار 

مختلف، فشارهای سیاسی را کاهش دهد.
تقویت زیرساخت های اینترنتی: بهبود کیفیت و سرعت اینترنت، 
نه تنها دسترسی مردم را تسهیل می کند، بلکه اعتماد آن ها به 

سیاست های دولت را نیز افزایش می دهد.
باری؛ رفع فیلترینگ اگرچه اقدامی ضروری و حیاتی است، 
اما بدون همراهی دیگر نهادها و ارکان قدرت، ممکن است به 
سرنوشتی مشابه سایر وعده های بر زمین مانده دچار شود. اما اگر 
پزشکیان واقعاً به این وعده پایبند باشد و بتواند اعتماد مردم 
و حمایت نهادهای تصمیم گیر را جلب کند، می تواند به یکی از 

مهم ترین دستاوردهای دولت او تبدیل شود.

سرمقاله
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مسابقات بسکتبال لیگ جوانان کشور بخش پسران در ۲ مرحله و به صورت رفت و برگشت در حالی به کار خود پایان داد که ۲ نماینده از 
البرز موفق شدند به مرحله بعد صعود کنند. دور برگشت مرحله دوم این مسابقات در خانه بسکتبال استان البرز برگزار شد و با انجام بازی های 

پایانی ۲ تیم توسن و مهگل به جمع ۱۶ تیم برتر منطقه شمال کشور صعود کردند.
»سعید صالح  نیا« -رئیس هیات بسکتبال البرز- گفت: در این دوره استان البرز چهار تیم توسن، آتی، مهگل و هما را به عنوان نماینده در 
لیگ جوانان کشور بخش پسران دارد که خوشبختانه ۲ تیم موفق به راهیابی به مرحله بعد شدند. متاسفانه تیم های هما و آتی علی رغم 

همه تلاش ها و زحمات بازیکنان و کادر فنی از صعود به مرحله بعد باز ماندند.

درخشش البرزی  ها در لیگ جوانان بسکتبال کشور

در شهر

استاندار البرز گفت: جبران ناترازی برق و توسعه نیروگاه های 
خورشیدی در این استان با جدیت در حال پیگیری است.

به گزارش »دنیای هوادار«، مجتبی عبدالله شب گذشته در 
نشست شورای گفت وگوی بخش خصوصی و دولت استان 
البرز افزود: یک هزار و ۷۰۰ هکتار زمین در این استان به 
شرکت توزیع برق اختصاص داده می شود تا در این اراضی، 
پروژه های تولید برق از نیروگاه های خورشیدی راه اندازی شود.
وی بیان کرد: استان البرز اکنون با ناترازی ۶۰۰ مگاواتی برق 
مواجه است، که برای حل این مشکل و پاسخ به نیاز روزافزون 

به انرژی، اقدامات جدیدی در دست اجرا است.
از  فعال  طور  به  برق  توزیع  شرکت  کرد:  تاکید  عبداللهی 
نیروگاه های  احداث  برای  خصوصی  بخش  سرمایه گذاران 

خورشیدی دعوت کند.

برای  و جامع  دقیق  برنامه ای  باید  برق  وی گفت: شرکت 
راه اندازی این نیروگاه ها و تولید برق از آن  ها ارایه دهد و به 

تعهدات خود در این زمینه پایبند باشد.
عبداللهی با اشاره به برنامه ریزی های دولت در زمینه استفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر، اظهار کرد: ایجاد نیروگاه های خورشیدی 
در استان البرز می تواند نقش مهمی در کاهش مشکلات 

انرژی و تامین برق پایدار ایفا کند.
استاندار البرز تاکید کرد: هرگونه مجوز در زمینه تولید و صنعت 
در استان ، منوط به احداث سقف واحد با پنل های خورشیدی 

خواهد بود.
استاندار البرز گفت: در خصوص معافیت های مالیاتی در حوزه 
حمل ونقل، چند دیدگاه مختلف مطرح شده که قرار است 
برای جمع بندی نهایی، از اتاق بازرگانی کشور و مجلس شورای 

اسلامی استعلام شود.
وی تاکید کرد: در صورت دریافت پاسخ های لازم، موضوعات 
مرتبط با این حوزه نیز مورد بررسی و رسیدگی قرار خواهد 

گرفت.
عبداللهی افزود: اداره کل منابع طبیعی و شهرک های صنعتی 
پنل های  ایجاد  و  مناسب  اراضی  تامین  به  موظف  نیز 

خورشیدی شده اند.

»استاندار البرز«:

جبران ناترازی برق به جد دنبال می  شود
از»البرز«چهخبر؟

 

»استاندار« تأکید کرد؛

لزوم رفع موانع قانونی در 
مسیر تولید و فضای کسب و کار 
پاگیر و موانع  قوانین دست و  باید  استاندار گیلان گفت: 
حقوقی که توسط دستگاه های دولتی در مسیر تولید و کسب 

و کار ایجاد شده، رفع شود.
هادی حق شناس روز گذشته در دیدار با مدیرکل تعزیرات 
حکومتی گیلان و معاونان و روسای شعب و ادارات تابعه 
به مناسبت سالروز تاسیس این مجموعه نظارتی برگزار شد، 
افزود: چاره اندیشی برای رفع مشکلات و چالش های موجود از 

وظایف مسئولان است و باید محور عمل قرارگیرد.
وی عنوان کرد: با نگاهی به سابقه دستگاه های دولتی مدعی 
رفع موانع تولید می توان به این مهم پی برد که اغلب چالش 
ها و معضلات موجود توسط همین دستگاه  ها در گذشته 

ایجاد شده است.
وی با اشاره به وضعیت کنونی کارخانه های پوشش و ایران 
الکتریک در استان گفت: شرایط امروز این واحدهای تولیدی 
حاصل بی تدبیری مسئولان بوده است؛ نباید احیای یک واحد 

تولیدی چندین سال زمان ببرد.
وی تصریح کرد: حل نشدن مشکل این واحدها نشان می دهد 
فرآیندی که مسائل را ایجاد کرده همچنان برقرار است و تا 
این چرخه معیوب و فرآیندهای مسئله ساز اصلاح نشود این 
واحدها به تولید بر نمی گردند و استان و در سطح کلان هم 

کشور به عمران و آبادانی نمی رسد.
وی تاکید کرد: مشکل اصلی را دستگاه ها و نهادهای حاکمیتی 
ایجاد می کنند و مردم تنها محصول و نتایج تصمیمات مسئولان 
را می بینند اگرچه در این روند نیت این مجموعه حل مشکل 
است. اما باید جلوی ورود نظرات شخصی به تصمیمان گرفته 
شود و باید به جای مانع تراشی در مسیر تولید و صنعت به اشکال 
مختلف از این واحدها و بنگاههای اقتصادی، توسعه و عمران 

شهری و نیز گسترش شهرک های صنعتی و غیره حمایت کرد.
استاندار گیلان اضافه کرد: مقامات کشور بدنبال حل مشکلات 
هستند و رهبر معظم انقلاب نیز همواره با تاکید بر اهمیت 
اقتصاد داخلی طی ۱۴ سال اخیر به طور مستمر همه این سالها 
را با عناوین اقتصادی نام گذاری کرده اند و این خود نشان از 

اهمیت این حوزه دارد.
وی ادامه داد: اگر مسئلۀ اقتصادی کشور در سال های نخست 
و  تعامل  و  دولتمردان  با همت  ایشان  از سوی  نامگذاری 
همراهی نهادها و بخش های مختلف حل شده بود دیگر نیازی 
به نام گذاری دوباره نبود؛ ایشان امسال هم بر اجرای عملی 

شعار سال تاکید مضاعف کردند.
وی با اشاره به این نظریه اقتصادی که دولت ها نباید در مسائل 
اقتصادی دخالت داشته باشند، گفت: کاهش دخالت های 
دولتی در امور اقتصادی و برقراری امنیت توسط دولت  موجب 

می شود مردم خود تعادل را در بازار را ایجاد کنند.
در این جلسه برخی مشکلات استان در حوزه آرد و نان، قاچاق 
کالا و ارز، مسائل کسبه و واحدهای صنفی در زمینه تعدد 
نظارتی، مشکلات  بازرسی ها توسط دستگاه  های مختلف 
موجود در زمینه تولید و عرضه مرغ و گوشت و مانند آن طرح 

و بررسی شد.

گیلان

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز با اشاره 
به برگزاری ۶ دوره همایش قرارگاه جهادی اشتغال برای 
کارفرمایان و کارجویان این استان اعلام کرد: البرز الگوی 
اشتغال جهادی برای جویندگان کار در کشور شناخته 

شده است.
برگزاری ششمین  از  دارایی« عصر گذشته پس  »عبدالله 
همایش بزرگ قرارگاه جهادی اشتغال البرز گفت: معرفی 
مستقیم کارجویان به صاحبان صنایع و کارآفرینان با هدف 
جذب فوری آنان و کاهش نرخ بیکاری از مهم  ترین اهداف 

این برنامه است.
وی افزود: امروز حدود سه هزار نفر از جویندگان کار استان 
البرز با صاحبان صنایع و کارفرمایان به طور مستقیم گفت  وگو 

نشستند و مهارتها و توانایی های خود را بیان کردند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز گفت: این 
گونه همایش با استقبال کارجویان و کارفرمایان استان البرز 

همراه شده است.
دارایی با بیان اینکه بیشترین متقاضیان کار در البرز مردان 

هستند، بیان کرد: نتایج و آمار نهایی جذب شدگان این 
همایش در روزهای آینده مشخص می شود.

وی با بیان اینکه اکنون بخشی از ظرفیت نیروی کار صنایع 
البرز خالی است، گفت: تلاش ها براین است تا بتوان دانش 
آموختگان و افراد دارای مهارت را به واحدهای تولیدی و 

صنعتی استان معرفی و جذب بازار کار کرد.
دارایی یادآور شد: با تلاش های صورت گرفته شمار مستمری 
بگیران بیمه بیکاری در استان البرز به حدود ۹ هزار نفر رسیده 

که روند کاهشی دارد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز گفت: امسال 
اشتغالزایی برای ۶۳ هزار نفر در این استان به عنوان سهمیه 
هدفگذاری شده که تاکنون حدود ۶۰ درصد این سهمیه 

محقق شده است.

شماری از پزشکان استان البرز با برگزاری آیین یادبود 
مرحوم دکتر مسعود داودی متخصص بیماری های 
قلب و عروق شهر یاسوج استان کهگیلویه و بویر احمد، 
خواستار برخورد فوری و قاطع با عامل این حادثه شدند.

»دنیای هوادار«، دکتر عبدالرسول صداقت  به گزارش 
رئیس سازمان نظام پزشکی کرج بزرگ در این آیین 
گفت: انتظار می رود مسئولان قضایی در اسرع وقت 

نسبت به این اقدام خشونت آمیز رسیدگی لازم داشته 
باشند.

وی بیان کرد: قشر پزشک و کارکنان درمان در عرصه 
خدمات به بیماران متحمل زحمات فراوانی می شوند و 

نباید اجازه داد چنین حادثه تلخی تکرار شود.
همچنین دکتر اصغر عزیزی رئیس مجمع انجمن های 
علمی پزشکی استان البرز در این مراسم بر برخورد قانونی 

با عوامل قتل مرحوم دکتر مسعود داودی تاکید کرد.
در پایان این مراسم بیانیه سراسری پزشکان کشور در 
محکومیت حادثه قتل مرحوم دکتر داودی و برخورد 

قاطع با عامل این حادثه قرائت شد.
مرحوم دکتر مسعود داوودی متخصص قلب و عروق 
شامگاه دوشنبه هفته گذشته مقابل منزل شخصی خود 

واقع در منطقه رجا یاسوج به قتل رسید.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی کلانشهر 
کرج اعلام کرد: دولت چهاردهم مقدمات تامین ۲۵ هزار 
راه شهید  آزاد  پروژه  نیاز  بودجه مورد  اعتبار  میلیارد ریال 

سلیمانی در شمال این کلانشهر را فراهم کرده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، عمار ایزدیار روز گذشته در نشست 

خبری افزود: بودجه تکمیل آزاد راه شهید سلیمانی کرج ۷۰ 
هزار میلیارد ریال برآورد شده که نیمی از آن توسط دولت و 

مابقی از سوی مدیریت شهری کرج تامین می شود.
وی ادامه داد: دولت با اختصاص یک قطعه زمین و تامین 
مالی مقدمه رفع بخشی از مشکل اعتباری این پروژه را فراهم 
نموده که امیدواریم بتوانیم گام موثری برای تامین اعتبار 

پروژه برداریم.
ایزدیار گفت: تلاش ها براین است تا بتوانیم این پروژه ملی را 

در اسرع وقت به بهره برداری برسانیم.
عملیات احداث آزاد راه شهید سلیمانی به طول ۱۸ کیلومتر 
سال ۱۳۹۵ در امتداد آزاد راه شهید همت آغاز شد و قرار بود 

در سال ۱۳۹۸ بهره برداری شود اما مشکلات مالی و وجود 
معارضان پرشمار مانع تکمیل این پروژه شد و سال ۱۴۰۰ با 
حدود ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی به شورای ششم کرج رسید.
قطعه نخست این آزاد راه به طول ۷.۵ کیلومتر آذرماه ۱۴۰۲ با 
حضور رئیس جمهور شهید به بهره برداری رسید؛ بلندیرین پل 
خاورمیانه به ارتفاع ۱۳۶ متر و طول حدود یک کیلومتر روی 

رودخانه کرج در این آزاد راه واقع شده است.
پیش بینی می شود آزاد شهید سلیمانی خرداد ماه ۱۴۰۴ زیر 
بار ترافیک برود. براساس پیش بینی کارشناسان، گشایش 
این آزاد راه موجب جذب ۴۲ درصد ترافیک آزاد راه تهران - 

کرج می شود.

»مدیرکل تعاون«: البرز الگوی اشتغال جهادی کشور شناخته شده است

پزشکان البرزی خواستار شدند؛  برخورد قاطع قانونی با عامل قتل پزشک یاسوجی 

»عمار ایزدیار« خبر داد؛  فراهم  شدن بخشی از بودجۀ ملی آزادراه شمالی کرج

یادوخاطرهشهدا،به
ویژه»شهیدویلیام
آورندی«که8مهر
65بهمقامشامخ

شهادتنائلگشت،
گرامیباد
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»سیدحیدر محمدی« -رئیس سازمان غذا و دارو- با اشاره به اهمیت توزیع عادلانه دارو تأکید کرد: سبدفروشی رویکردی غیرمنطقی 
است و باید اصلاح شود تا داروهای موردنیاز بدون هیچ گونه محدودیتی به دست بیماران برسد. در شرایطی که برخی شرکت های 
پخش دارو برای داروخانه ها ایجاد می کنند، از جمله الزام به خرید اقلام غیرضروری در کنار داروهای ضروری، می تواند دسترسی 
عادلانه به دارو را دچار چالش کند. سازمان غذا و دارو در تلاش است تا با اجرای نظارت های بیشتر، شرایطی فراهم کند که زنجیره 
توزیع دارو شفاف تر و مبتنی بر نیازهای واقعی باشد. شرکت های پخش دارو باید بر اساس اصول حرفه ای و مسئولیت اجتماعی خود 

عمل کنند و توزیع داروهای حیاتی را به شکل مستقل و بر اساس اولویت های سلامت عمومی انجام دهند.

»سبد فروشی دارو« رویکردی غیرمنطقی است

جامعه

بر اساس نتایج رتبه بندی موضوعی شانگهای ۲۰۲۴؛

دانشگاه علوم پزشکی تهران 
رتبۀ نخست کشور در ۶ حوزه 

موضوعی را کسب کرد

و  شد  اعلام   ۲۰۲۴ شانگهای  موضوعی  رتبه بندی  نتایج 
دانشگاه علوم پزشکی تهران رتبه نخست کشور در ۶ حوزه 

موضوعی را کسب کرد.
موضوعی  حوزه های  در  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه 
بهداشت عمومی،  بالینی،  دندانپزشکی، پرستاری، پزشکی 
داروسازی، علوم محیط زیست و زیست شناسی نسبت به 

دیگر دانشگاه های کشور رتبه بهتری را کسب کرد.
بر اساس این گزارش،نتایج رتبه بندی موضوعی دانشگاه های 
جهان برای هشتمین سال متوالی از سوی نظام رتبه بندی 
شانگهای اعلام شد و بر اساس ویرایش ۲۰۲۴ این نظام 
رتبه بندی، دانشگاه علوم پزشکی تهران به عنوان تنها دانشگاه 
ایرانی حاضر در حوزه دندانپزشکی رتبه خوبی را کسب کرد و 
علاوه بر حوزه موضوعی دندانپزشکی، در حوزه های موضوعی 
و  داروسازی  عمومی،  بهداشت  بالینی،  پزشکی  پرستاری، 

زیست شناسی نیز صدرنشین دانشگاه های کشور شد.
رتبه بندی موضوعی شانگهای در سال ۲۰۲۴ در ۵۵ رشته و 
در قالب ۵ حوزه کلی شامل حوزه علوم طبیعی در ۸ رشته، 
حوزه مهندسی در ۲۳ رشته، حوزه علوم زیستی در ۴ رشته، 
حوزه علوم پزشکی در ۶ رشته و حوزه علوم اجتماعی در ۱۴ 

رشته انجام شده است.
رتبه بندی  در  از ۹۶ کشور جهان  دانشگاه  از ۵ هزار  بیش 
موضوعی شانگهای ۲۰۲۴ مورد بررسی قرار گرفته اند که در 
نهایت، اسامی بیش از یک هزار و ۹۰۰ دانشگاه در فهرست 
نهایی این نظام رتبه بندی قرار گرفتند و ۲۹ دانشگاه ایرانی 
نیز در ۱۲۰ رشته ی رتبه بندی موضوعی شانگهای ۲۰۲۴ حضور 

دارند.
بر اساس نتایج اعلام شده از سوی نظام رتبه بندی موضوعی 
شانگهای، دانشگاه علوم پزشکی تهران در حوزه دندانپزشکی 
در  ایرانی حاضر  دانشگاه  تنها  به عنوان   ۲۰۱ - رتبه ۳۰۰  با 
جمع دانشگاه های جهان در این حوزه قرار گرفت. در حوزه 
داروسازی و علوم دارویی نیز با یکصد و ۵۰ پله ارتقا نسبت 
به ویرایش ۲۰۲۳ این نظام رتبه بندی جایگاه نخست کشور 
و رتبه ۷۵ - ۵۱ در میان دانشگاه های جهان را به دست آورد.
دانشگاه علوم پزشکی تهران در حوزه پزشکی بالینی با ۲۰۰ پله 
ارتقا نسبت به ویرایش قبلی این نظام رتبه بندی و با کسب 
رتبه ۳۰۰ - ۲۰۱ صدرنشین دانشگاه های کشور شد و در حوزه 
بهداشت عمومی نیز با یک صد پله ارتقا نسبت به ویرایش 
۲۰۲۳ این نظام رتبه بندی و با کسب رتبه ۲۰۰ – ۱۵۱ در بین 

دانشگاه های جهان این رتبه را به دست آورد.
دانشگاه علوم پزشکی تهران در حوزه علوم پرستاری رتبه بندی 
صدرنشین   ۱۵۱  -  ۲۰۰ رتبه  با   ۲۰۲۴ شانگهای  موضوعی 
دانشگاه های کشور شد و در حوزه زیست شناسی نیز با رتبه 
۳۰۰ - ۲۰۱ و در حوزه مهندسی زیست محیطی با رتبه ۴۰۰ 
- ۳۰۱ در بین یک هزار و ۹۰۰ دانشگاه راه یافته به فهرست 
نهایی رتبه بندی موضوعی شانگهای برای سال ۲۰۲۴ میلادی 

قرار گرفت.
رتبه بندی شانگهای یکی از معتبرترین نظام های رتبه بندی 
کنون  تا   ۲۰۰۹ سال  از  که  است  جهان  در  دانشگاهی 
نیز  موضوعی  حوزه های  اساس  بر  را  جهان  دانشگاه های 

ارزیابی می کند.

سلامت

آیا ارتقای شاخص محیط  زیستی ایران به  معنای عبور از بحران  هاست؟

پشتِ نقابِ پیشرفت
داستانجلد

در سال   )EPI( در شاخص عملکرد محیط زیستی  ایران  رتبه 
نه تنها  یافته است؛ جهشی که  بهبود  به ۱۱۲  از ۱۳۳   ۲۰۲۴
توجه کارشناسان داخلی و خارجی را به خود جلب کرده، بلکه 
گمانه زنی های بسیاری درباره دلایل و پیامدهای این تحول به 
همراه داشته است. اما این ارتقا به چه معناست؟ آیا این بهبود 
واقعی است یا فقط در ظاهر آمارهاست؟ و مهم تر از همه، این 
تغییر تا چه اندازه می تواند نشان دهنده حرکت به سوی توسعه 

پایدار باشد؟

شاخص عملکرد محیط زیستی: معیاری برای سنجش
 تعهد به طبیعت

شاخص عملکرد محیط زیستی، یکی از مهم ترین معیارهای 
بین المللی برای سنجش کیفیت محیط زیست کشورهاست 
که توسط دانشگاه ییل و دانشگاه کلمبیا منتشر می شود. این 
شاخص با ارزیابی دو مؤلفه اصلی، یعنی سلامت محیط زیست 
و حفاظت از اکوسیستم ها، تصویری جامع از عملکرد دولت ها 
در حفاظت از منابع طبیعی و کاهش آسیب های زیست محیطی 

ارائه می دهد.
رتبه بندی این شاخص بر اساس ۴۰ شاخص فرعی مانند کیفیت 
هوا، مدیریت منابع آبی، تنوع زیستی، مدیریت پسماند و انرژی 
تجدیدپذیر صورت می گیرد. بهبود رتبه ایران در سال ۲۰۲۴، 
اگرچه یک دستاورد مثبت محسوب می شود، اما تحلیل دقیق تر 
نشان می دهد که چالش های ساختاری و نهادینه شده همچنان 

در مسیر پایداری کشور وجود دارند.

دلیل بهبود رتبه ایران چیست؟
ارتقای رتبه ایران در شاخص عملکرد محیط زیستی در سال 
۲۰۲۴ می تواند دلایل متعددی داشته باشد. برخی از این دلایل 
را می توان بهبود در سیاست گذاری ها و اقدامات اجرایی در حوزه 

محیط زیست دانست. این موارد شامل:
 1. تمرکز بر انرژی های تجدیدپذیر

در سال های اخیر، ایران پروژه های متعددی در زمینه توسعه 
انرژی های خورشیدی و بادی آغاز کرده است. افزایش سهم 
انرژی تجدیدپذیر در سبد انرژی کشور یکی از عواملی است که 

تأثیر مثبتی بر رتبه بندی ایران گذاشته است.
 2. کاهش آلودگی هوا در برخی مناطق کلیدی

اجرای طرح های کاهش آلودگی هوا در کلان شهرهایی مانند 
تهران، اصفهان و مشهد، هرچند هنوز کافی نیست، اما تأثیرات 
مثبتی بر کیفیت هوا داشته است. کاهش استفاده از سوخت های 
فسیلی در حمل ونقل عمومی و بهبود کیفیت سوخت از جمله 

اقداماتی است که به این تغییر کمک کرده است.
 3. افزایش آگاهی عمومی

حفظ  برای  مردمی  کمپین های  و  اجتماعی  فعالیت های 
محیط زیست، به ویژه در موضوعاتی مانند مدیریت پسماند 
و حفاظت از جنگل ها، نقش مؤثری در ارتقای این شاخص 
داشته اند. افزایش مشارکت شهروندان در تفکیک زباله و کاهش 
مصرف پلاستیک، هرچند هنوز در مراحل ابتدایی است، اما به 

تدریج اثر خود را نشان داده است.
 4. پیشرفت در سیاست گذاری جنگل ها و منابع طبیعی

و  جنگل ها  تخریب  با  مقابله  زمینه  در  اخیر  سیاست های 
ممنوعیت قطع درختان در برخی مناطق، اگرچه محدود بوده، 

اما از دیدگاه بین المللی مورد توجه قرار گرفته است.

چالش های موجود: راه طولانی تا پایداری
اگرچه بهبود رتبه ایران در شاخص عملکرد محیط زیستی اتفاق مثبتی 
است، اما این پیشرفت نمی تواند مشکلات زیربنایی و چالش های 
ساختاری را نادیده بگیرد. ایران همچنان با مسائلی روبه رو است که 

تهدیدی جدی برای توسعه پایدار محسوب می شوند:
۱. بحران آب و مدیریت ناکارآمد منابع آبی

ایران یکی از خشک ترین کشورهای جهان است و مدیریت 
بحران های  بزرگ ترین  از  یکی  به  آبی  منابع  نامناسب 
منابع  از  بی رویه  برداشت  تبدیل شده است.  زیست محیطی 
زیرزمینی، سدسازی های بی رویه و فقدان برنامه های بلندمدت، 

همچنان تهدیدی برای منابع آبی کشور بشمار می رود.
۲. کیفیت پایین هوا در کلان شهرها

یکی  همچنان  هوا  آلودگی  محدود،  پیشرفت های  وجود  با 
از معضلات اصلی در بسیاری از شهرهای ایران است. تمرکز 
صنعتی، مصرف بی رویه سوخت های فسیلی و استاندارد پایین 

خودروها، عواملی هستند که این مشکل را تشدید می کنند.
۳. تخریب تنوع زیستی و حیات وحش

ایران دارای تنوع زیستی غنی است، اما تخریب زیستگاه ها، شکار 
غیرقانونی و تغییرات اقلیمی، آسیب جدی به گونه های گیاهی 
و جانوری وارد کرده است. برنامه های حفاظتی موجود نیز اغلب 
به دلیل کمبود منابع مالی و نبود مدیریت مؤثر ناکام مانده اند.

۴. مدیریت پسماند و زباله
هرچند اقدامات ابتدایی در زمینه مدیریت پسماند انجام شده، 
اما تولید انبوه زباله، به ویژه زباله های پلاستیکی، همچنان یک 
مشکل عمده است. دفن غیراصولی زباله و نبود زیرساخت های 

مناسب برای بازیافت از جمله مسائل حل نشده هستند.

آیا این پیشرفت کافی است؟
بهبود رتبه ایران در شاخص عملکرد محیط زیستی از ۱۳۳ به 
ارتقا  ۱۱۲ در نگاه اول امیدوارکننده به نظر می رسد. اما این 
باید با دقت بیشتری تحلیل شود. پرسش اصلی این است 
که آیا این تغییر نشان دهنده یک تحول ساختاری و بنیادین 
در سیاست های محیط زیستی است، یا صرفاً نتیجه اقداماتی 
کوتاه مدت و مقطعی؟ برای اینکه این ارتقا به یک روند پایدار 
تبدیل شود، ایران نیاز به برنامه های جامع و بلندمدت در زمینه 
محیط زیست دارد. چنین برنامه هایی باید شامل موارد زیر باشند:

-  تقویت قوانین محیط زیستی و نظارت بر اجرای آن  ها
- سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر و کاهش وابستگی به 

سوخت های فسیلی
 - حفاظت از تنوع زیستی و زیستگاه های طبیعی

-  افزایش آگاهی عمومی و ترویج فرهنگ محیط زیستی در 
میان شهروندان

و  فناوری ها  از  بهره گیری  برای  بین المللی  همکاری های   -
تجربیات جهانی

اگرچه  محیط زیستی،  عملکرد  رتبه بندی شاخص  در  جهش 
نقطه عطفی مثبت برای ایران است، اما نباید باعث شود که 
از چالش های جدی غافل شویم. تغییرات اقلیمی، بحران آب، 
تخریب منابع طبیعی و کیفیت پایین هوا، نیازمند اقداماتی 

فوری و جدی هستند.
ایران در موقعیتی قرار دارد که می تواند با بهره گیری از تجربه 
کشورهایی که موفق به حل مشکلات مشابه شده اند، مسیر 
خود را به سوی توسعه پایدار هموار کند. تنها در این صورت 
است که می توان امیدوار بود ارتقای فعلی در شاخص عملکرد 
محیط زیستی به یک موفقیت واقعی تبدیل شود، نه صرفاً یک 

تغییر آماری.

یاسمنیزدانی

معاون محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیست با بیان اینکه تالاب هورالعظیم به واسطه 
است گفت:  ناملایمت شده  نفت دستخوش  استخراج 
برخی از فعالیت های نفتی در این تالاب بدون هماهنگی 
با این سازمان انجام می شود که آسیب هایی به بستر و 

خدمات اکوسیستمی آن وارد کرده است.
به  سفر  حاشیه  در  گذشته  روز  لاهیجان زاده  احمدرضا 
خوزستان با اشاره فعالیت های نفتی در تالاب هورالعظیم 
وزارتخانه  این  ارشد  مدیران  و  نفت  وزیر  از  کرد:  اظهار 
و  ثروت ملی  به یک  تالاب  این  به  نسبت  می خواهم 

فعالیت های وزارت نفت توجه جدی داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه فعالیت های نفتی می تواند با رعایت 

الزامات و با حداقل خسارت ها در این زیستگاه طبیعی 
انجام شود گفت: حفظ این ثروت ملی برای نسل های 
کنار  در  باید  نفت  وزارت  بنابراین  است؛  آینده ضروری 

سازمان حفاظت محیط زیست در این راستا گام بردارد.
معاون سازمان محیط زیست کشور با اشاره به آغاز سال 
آبی ۱۴۰۳- ۱۴۰۴ توضیح داد: معمولا با شروع سال آبی 

کمترین میزان آب در تالاب های کشور وجود دارد.
وی عنوان کرد: بر اساس تصاویر ماهواره ای و مساحت 
آبگیری شده، حدود ۵۰ درصد تالاب هورالعظیم آبگیری 
شده است که با آغاز فصل بارندگی این عدد افزایش پیدا 

می کند.
جمله  از  هورالعظیم  تالاب  لاهیجان زاده  گفته  به 

ارزشمندترین تالاب های جهان است که از حدود ۳۶۰ هزار 
هکتار مساحت آن، ۱۲۷ هزار هکتار در ایران قرار دارد و از 
نظر تنوع زیستی یکی از مهم ترین تالاب های کشور به 

شمار می رود.
وی درخصوص آخرین وضعیت دیگر تالاب های خوزستان، 
بیان کرد: در حال حاضر تالاب بین المللی شادگان ۷۶ 
درصد و تالاب بامدژ ۴۶ درصد آبگیری شده اند و دیگر 
تالاب های خوزستان هم تقریبا به همین نسبت آب دارند.

معاون سازمان محیط زیست کشور با اشاره به حضور 
پرندگان مهاجر و پرندگان بومی در تالاب های خوزستان 
گفت: امیدواریم با بارندگی های خوب، شرایط مناسبی در 
تالاب های خوزستان برای پرندگان مهاجر را شاهد باشیم.

آلایندگی های نفتی به تالاب هورالعظیم آسیب وارد کرده است
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سریال جدید سیمافیلم با عنوان »قول مردونه« کلید خورد.
سریال قول مردونه به کارگردانی قربانعلی طاهرفر، تهیه کنندگی ایرج محمدی و نویسندگی مصطفی زندی کلید خورد. فضای قصه این سریال به ماجراهایی می پردازد که از اوائل دهه ۶۰ تا سال ۶۸ را 
در برمی گیرد. در قول مردونه، بازیگرانی چون محمدرضا هدایتی، شهره سلطانی، محمد نادری، مریم موسویان، رویا میرعلمی، آشا محرابی و سیروس میمنت به ایفای نقش پرداخته اند. این سریال که 

محصول گروه تولیدات طنز مرکز سیمافیلم است در ۳۰ قسمت ساخته می شود.

»قول مردونه« کلید خورد

فرهنگی

ژاک ریوت در »زیبای مزاحم«، داستان نقاشی را روایت می کند 
که بناست تا شاهکار عمرش را خلق کند و کلیت درام اثرش 
را پیرامون همین مسئله پی ریزی می کند. نقاشی این هنرمند 
بدل به ابژه ای می شود که مخاطبِ در بند تعلیق، دائما در 
انتظار پرده برداری از آن است و هر لحظۀ فیلم را به امید دیدن 
آن نقاشی، سپری می کند. درواقع، ژاک ریوت از ابتدا تا انتهای 
فیلم، با ذهن بیننده بازی کرده و جنبۀ دراماتیک نقاشی را 
بیش از پیش حائز اهمیت جلوه می دهد. اما در نهایت، فیلم 
طوری پیش رفته که ما در انتها نقاشی را نمی بینیم، یا بنا 
به تعریف هوسرلی از این ماجرا، ما در مواجهه با نقاشی، به 
»شهود« نمی رسیم. هایدگر ایدۀ هوسرل را از شهود، چنین نقل 
می کند که »درک بسیط و زیسته از آنچه که خودش، دقیقا از 
این حیث که خود را نشان می دهد، تنانه یافت می شود«. کاری 
که جاناتان گلیزر در منطقۀ دلخواه انجام داده، از همین نظر 

پراهمیت و شاخص است.
پدیده های تاریخی بواسطۀ  اهمیت جمعی و بار سنگینشان، 
می گذارند  هنرمند  اختیار  در  را  بی انتهایی  پرداخت  گسترۀ 
بی نهایتی  آشکارگی های  از  پدیده  یک  مقام  در  متعاقبا،  و 
برخوردارند. جاناتان گلیزر با دست گذاشتن بر روی آشویتس، 

به  عنوان پدیده ای تاریخی، و پرداختی بدیع و نوآورانه به آن، 
اثری را آفریده که جایگاه ویژه ای را از حیث فرمیک کسب 
یکی  زندگی  گذران  شاهد  دلخواه«،  »منطقۀ  در  است.  کرده 
خانه ای  در  خانواده اش،  و  آشویتس  اردوگاه  فرماندهان  از 
بهشت مانند، در نزدیکی اردوگاه هستیم. درواقع، پلات اصلی 
اتفاقات و فجایع  فیلم دربارۀ  همین موضوع شکل  گرفته و 
اردوگاه، در متن اصلی اثر جایی ندارند. فیلم ساز با هوشمندی 
و ابتکار عمل، آشویتس را به حاشیه رانده، اما آشویتس در دل 
فیلم زنده است و حضور فعال دارد. گلیزر در »منطقۀ دلخواه«، 
از جنبه و منظرگاهی کاملا  را  تاریخی  این پدیدۀ  به نوعی 
متفاوت مورد بررسی و پرداخت قرار داده است. از این نظر، 
رویکرد او را می توان هم عرض با کاری که بلا تار در »اسب 
تورین« انجام داده، دانست. بلا تار، مشابه با گلیزر، واقعه ای 
جنبه ای  از  اما  می کند،  خود  اثر  درام  دستمایۀ  را  تاریخی 
متفاوت. اسب تورین، روایتگر زندگی مشقت بار صاحب اسبی  
است که در شهر تورین، به اسب خود شلاق می زند و موجب 
فروپاشی و جنون نیچه می شود. هر دو فیلم ساز، روایت اصلی 
و پربار این وقایع را،  که پیش از این به کرات به آن ها پرداخته 
شده بوده، به حاشیه برده و جنبۀ  دست نخوردۀ آن ها را به  عنوان 
کاربست اصلی آثارشان، مورد استفاده قرار داده اند. اما مسئله ای 
که »منطقۀ دلخواه« را متمایز می کند، این است که آشویتس 
برخلاف نیچه در اسب تورین در روایت اثر حذف نشده، بلکه 
فیلم ساز آن را به غیاب برده است. صداها و فریادهای کَرکننده 
و ممتد قربانیان و سربازان و فرماندهان اردوگاه، دائما در طی 
فیلم به گوش می رسند، دود کوره ها در آسمان معلق است و 
خا کستر اجساد اردوگاه و کوره ها در رودخانه  اطراف آن، پخش 
می شود. درواقع، جاناتان گلیزر با آوردن اسم آن، نشانی های 
بجا  فیلم  در جای جای  از خود  اردوگاه  که  آثاری  و  اردوگاه 
گذاشته، توجهات مخاطب را به سوی آن معطوف می کند، 
اما نکتۀ حائز اهمیت این است که مخاطب در طی روی آوری 
به آشویتس، در نهایت به شهود نمی رسد، بلکه به  شکلی خالی 
گلیزر  که  کاری  می آورد.  روی  آشویتس،  ابژه/اردوگاه  آن  به 
با این رویکرد، و بواسطۀ پرداخت بدیعانۀ فرم اثرش انجام 
می دهد، این است که به زعم هوسرل، مخاطب را در حیطۀ 
نوعی تفکر دلالت  گر قرار داده و موقعیتی پیشا-شهودی را برای 
بر  دلالت  گر،  تفکر  در  وی وضع می کند. مخاطب وضع شده 
اساس جهان بینی شخصی خود، در موقعیتی انتزاعی و جدای 
از هرگونه شهودی حسی، به گسترۀ بی پایان معناها می پردازد. 
این مسئله از آن جهت مهم و درخشان است که گویی مخاطب 
هنگام تماشای »منطقۀ دلخواه«، درواقع درحال تماشای دو 
فیلم است، یکی بر پرده و دیگری در جهان شخصی اش. ما 
روایت فیلم از زندگی رودلف هوس و خانواده اش را در متن 
اصلی فیلم بر پرده تماشا می کنیمو بواسطۀ دریافت پیام های 
زیرمتنی فیلم، به تخیل دربارۀ اردوگاه و وقایع درحال رخداد 
در آن می پردازیم و به تماشای تصاویر ذهنی مان می نشینیم. 
اینچنین، جاناتان گلیزر با وادار کردن مخاطب به روی آوری 
خالی به ابژۀ مدنظرش و تحریک قوۀ خیال ورزی او، موجبات 
حضور فعالانۀ مخاطب را هنگام تماشای فیلمش را فراهم 
ابژۀ  به  خالی،  روی آوری  در  هوسرل،  نظر  از  است.  آورده 
معطوف غنایی از معنا داده شده که بری از خصلت شهودی 
است. متعاقب همین امر، با محروم سازی مخاطب از شهود، 
وی مجبور است تا به پدیدۀ موردنظر بیندیشد و درباره اش 

خیال ورزی کند.
جاناتان گلیزر اثرش را از این نظر با دیگر فیلم  های هولوکاستی 

به تصویر کشیدن  با عدم  تاریخ سینما متمایز می کند که 
واقعۀ اصلی و یا به  عبارتی، آن را به ورطۀ شهود درآوردن بار 
ترسناک و مهیب آن را تحدید نمی کند و آن را در هیأتی تنانه 
و ملموس، در نمی آورد. گلیزر با عدم مرزبندی، گستره و افقی 
بی پایان را برای تخیل مخاطب قرار داده و تصویرگری و تعیین 
حد و حدود این جنایت سهمگین را به عهده بینندۀ اثرش 
می گذارد. برای هیچ  کدام از مای مخاطب، مشهود نیست که 
دقیقا چه اتفاقاتی درحال جریان است، اما هر کدام بواسطۀ 
جهان بینی خود، دربارۀ آن می اندیشیم و تخیل می کنیم و 
متعاقبا رنج می کشیم. درواقع، شاید جاناتان گلیزر با عدم 
ارتباطی  برقراری  در  پارادوکسیکال  به  شکلی  واقعه،  نمایش 
سمپاتیک با مخاطب خود و انتقال این احساسات رنج آمیز به 
او، مؤفق عمل کرده است. مسئله ای که نقشی اساسی در این 
مورد دارد، مسئلۀ زمان است. هوسرل انسان را به  عنوان سوژه ای 
زمانمند و زمان آگاه بازمی شناسد که متعاقب همین ویژگی 
زمان آگاهی اش، دارای سطح دیگری از زبان، به نام زمان درونی 
یا سوبژکتیو است. زمان سوبژکتیو را می توان سطحی از زمان 
دانست که امری خصوصی و متعلق به هر فرد است و مربوط 
به فعل تجربۀ ابژه ها است و مبتنی بر زمان آگاهی و جهان بینی 
شخص شکل می گیرد و حس می شود. در رده ای همگانی، 
را معرفی می کند که  زمان جهانی  یا  ابژکتیو  زمان  هوسرل 
ساختاری ممتد، اندازه پذیر، خطی و بیناسوبژکتیوی  است که 
برای همگان یکسان است و بر اساس قرارداد و ثانیه و دقیقه 
جلو می رود . موردی که در »منطقۀ دلخواه« از حیث زمان برای 
ما مهم است، مسئلۀ رنج و چگونگی سپری آن است. در سطح 
بیرونی، مأمورین و فرماندهان حاضر در اردوگاه و قربانیان آن، 
هر دو درحال سپری  کردنِ زمان ابژکتیو هستند. زمان جهانی 
برای هردویشان به  نحوی یکسان سپری می شود، همانگونه 
که برای تمامی سوژه های انسانی دیگر نیز، یکسان است، اما 
مسئلۀ مهم این است که زمان سوبژکتیو چگونه می گذرد. زمان 
درحال گذر برای قربانیان درحال شکنجه، به  هیچ  عنوان هم سو با 
زمانی که برای رودلف هوس درحال سپری  شدن است، نیست. 
رودلف هوس چند ساعتی را با خانواده اش در لب رودخانه 
تفریح می کند و در همان حال، فردی درحال سوختن، لحظات 
پایانی عمرش را می گذراند. هر دو اتفاق دارای یک بازۀ زمانی 
مشخص و محدودند، اما برای رودلف هوس، گذران این چند 
ساعت شاید احساس نشود و در انتها با خود بگوید که چه زود 
گذشت، اما برای آن قربانی بی نوا، هر لحظه به  مثابۀ هزاران 
ساعت بگذرد. شاید بتوان گفت که رویکرد اصلی گلیزر که 
این گذران وقت رنج آلود را به تصویر نکشیده، به القای حس 
دردناک آن به مخاطب کمک کرده است. خونسردی، شقاوت 
و بی رحمی رودلف هوس و نازی ها تأثیر بسزایی در انتقال 
این احساسات دارند. مسئله ای که هانا آرنت در تئوری مشهور 
ابتذال شر، به آن می پردازد. اینکه چگونه فردی خبیث و شرور، 

دست به اعمالی چنین شیطانی می زند که به  نوعی امر شر 
برای او مبتذل می نماید، و هم  زمان می توان با خانواده اش 
وقت بگذراند و تفریح کند. می توان گفت که گلیزر با عدم 
نمایش فجایع درحال اتفاق اردوگاه، و روایت زندگی عادی و 
بی دغدغۀ رودلف هوس و خانواده اش در متن اثر، عملا همین 
ابتذال شر را به تصویر می کشد. درواقع، مخاطب نیز در مقام 
سوژه ای زمان مند، با تماشای فیلم در زمانی مشخص و در 
سطح زمانی ابژکتیو، به جهان فیلم وارد شده و تحت تأثیر 
تأثرات اردوگاه و صداهای دردآور آن، جهان فیلم را به جهان 
خود وارد می کند و در سطح سوبژکتیو زمانی خود، اوقات تلخ 
و دردناکی را تجربه کند، تا جایی که بتواند قربانی آشویتسی 
را که نمی شناسد، چیزی از او نمی داند و حتی او را ندیده را تا 
حدی درک کند. این امر را شاید بتوان دستاوردی برای جاناتان 
گلیزر و »منطقۀ دلخواه« دانست، که ممکن است برای برخی از 
مخاطبین رخ دهد. به  نحوی می توان »منطقۀ دلخواه« را از این 
نظر نیز، تا حدی با اسب تورین مشابه دانست. اگر مخاطب با 
ابژۀ نا-مشهود »منطقۀ دلخواه«، درگیری احساسی و سمپاتیک 
پیدا می کند، در اسب تورین، در متن اصلی اثر و با ابژۀ مشهود 
آن، این اتفاق رخ می دهد. در اسب تورین، ما شاهد گذران 
زندگی یک پدر و فرزند روستایی، به ملال آورترین حالت ممکن 
هستیم. اینجا هم در سطح ابژکتیو زمانی، در بازه ای مشخص 
به تماشای اثر می پردازیم ، زمانی که برای همگان به  شکلی 
یکسان طی می شود، اما اسب تورین به  شکلی پیش می رود که 
گویی زمان کِش می آید و جلو نمی رود. این تجربۀ ملالت بار 

فیلم، متعلق به سطح سوبژکتیو زمانی ماست.
تفاوت اسب تورین با »منطقۀ دلخواه«، در اینجاست که بلا 
تار، تعمدا با نمایش کامل و بدون توقف لحظه های ملال انگیز 
و زندگی پرسوناژ های ملولش، قادر به انتقال این احساسات 
رخوت انگیز و کسالت بار می شود و به این امر دست می یابد و 
گلیزر با عدم نمایش آن. درواقع، هردویشان با اتخاذ رویکردی 
یکسان در ابتدای امر و رویکردی متفاوت دربارۀ مسئله زمان، 
کاری می کنند تا مخاطب بتواند با زمان فیلم درگیر شود و خود 

را جای پرسوناژ های اثر بگذارد.
سیه روزی  رسوب کرده  تاریخِ  »هنر  می گوید  آدورنو  تئودور 
بشر است«. بیش از هشتاد سال است که از واقعۀ آشویتس 
می گذرد و هر لحظه بر بار معنایی آن افزوده می شود. جاناتان 
گلیزر با خلق »منطقۀ دلخواه« و بداعت فرمی اش و مخاطب 
دربارۀ  تخیل  و  فیلم  به جهان  ورود  آن،  تماشای  با  سینما 
اردوگاه و اتفاقاتش، موجبات سنتزی را فراهم می آورند که 
حاصلش احیای مجدد این رنج چندین  ساله است. رنجی که 
به قول آدورنو، در دل همین آثار هنری رسوب می کند و افق 
آشکارگی هایش را گسترش می دهد. درواقع، اگر اسب تورین 
دلخواه«،  »منطقۀ  بدانیم،  باب ملال  در  بیانیه ای مشهود  را 

بیانیه ای نا-مشهود در باب رنج است.

نگاهی به فیلم »منطقۀ دلخواه« از منظر بازنمایی تاریخ در سینما؛

در باب رنج 

دستبهنقد

دانیالبهنامپور

زمان درحال گذر برای قربانیان درحال 
شکنجه، به  هیچ  عنوان هم سو با 

زمانی که برای رودلف هوس درحال 
سپری  شدن است، نیست. رودلف 

هوس چند ساعتی را با خانواده اش در 
لب رودخانه تفریح می کند و در همان 

حال، فردی درحال سوختن، لحظات 
پایانی عمرش را می گذراند. هر دو 

اتفاق دارای یک بازۀ زمانی مشخص 
و محدودند، اما برای رودلف هوس، 

گذران این چند ساعت شاید احساس 
نشود و در انتها با خود بگوید که چه زود 
گذشت، اما برای آن قربانی بی نوا، هر 

لحظه به  مثابۀ هزاران ساعت بگذرد. 
شاید بتوان گفت که رویکرد اصلی گلیزر 
که این گذران وقت رنج آلود را به تصویر 
نکشیده، به القای حس دردناک آن به 

مخاطب کمک کرده است. خونسردی، 
شقاوت و بی رحمی رودلف هوس و 
نازی ها تأثیر بسزایی در انتقال این 

احساسات دارند. 



6 یکشنبه 27 آبان 1۴۰۳      شمارگان 1685

»فخرالدین کشاورز« -مدیرکل فرودگاه های فارس- اعلام کرد: پروازهای هواپیمایی ترکیه که مدتی متوقف شده 
بود، از فرودگاه بین المللی شهید دستغیب شیراز از سرگرفته شد. نخستین پرواز این شرکت هواپیمایی ساعت 
۹:۲۰ صبح شنبه ۲۶ آبان ماه وارد فرودگاه شیراز شد و سپس در ساعت ۱۰:۲۰ همین روز فرودگاه شیراز را به مقصد 
فرودگاه استانبول ترک کرد. این برنامه پروازی طی ۶ روز هفته و در ساعت مذکور انجام خواهد شد و تداوم 
خواهد داشت. ساعت ورود و خروج پروازهای ترکیش از اول دسامبر )۱۱ آذر( به ترتیب به ۹:۵۰ صبح و ۱۰:۵۰ صبح 

تغییر خواهد کرد.

پروازهای هواپیمایی ترکیه از فرودگاه شیراز از سرگرفته شد

اقتصاد

سهم فاز ۱۱ پارس جنوبی در جبران ناترازی گاز؛ 

از وعده تا عمل

گاز تولیدی از فاز ۱۱ پارس جنوبی در حالی قرار بود بخشی از ناترازی 
گاز را جبران کند و تولید گاز از این فاز در زمستان سال ۱۴۰۲ به ۱۵ 
میلیون متر مکعب در روز برسد که به گفته مدیران نفتی دولت 
قبل، تولید گاز از این فاز در اردیبهشت امسال نیز فقط ۱۰ میلیون 

مترمکعب در روز بود.
توسعۀ فاز ۱۱ پارس جنوبی عمری به درازای توسعه این میدان در 
سمت ایران دارد. از همان روزهای نخست برنامه ریزی برای برداشت 
گاز از پارس جنوبی، زمانی که هنوز حلقه تحریم ها بر گردن صنعت 
نفت ایران تنگ تر نشده بود و شرکت های بین المللی در ایران 
پروژه های نفتی را اجرا می کردند، توسعه فاز ۱۱ بزرگ ترین میدان 

مشترک گازی جهان در دستور کار قرار گرفت.
قرار بود با توسعه این بخش از پارس جنوبی، گاز تولیدی آن به عنوان 
خوراک واحدهای ال ان جی مورد استفاده قرار گیرد. مذاکراتی انجام 
شد، اما با تغییر دولت در ایران و افزایش تحریم ها، شرکت های 

بین المللی از شرق و غرب، از این پروژه کنار رفتند.
با توجه به آنکه این فاز به عنوان پایلوت گام دوم برداشت از پارس 
جنوبی نیز در نظر گرفته شده بود، تلاش شد فاز ۱۱ دست نخورده 
باقی بماند تا بتوان با شرایط دست نخورده میدان، اجرای طرح های 

فشارافزایی را به انجام رساند.
از همین رو با اجرایی شدن برجام و رفت وآمد دوباره شرکت های 
نفتی جهان به خیابان طالقانی تهران، موضوع توسعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی نیز مطرح و قراردادی ۴.۸ میلیارد دلاری این فاز تیر ۱۳۹۶ 
با کنسرسیومی متشکل از توتال فرانسه، سی ان پی سی آی چین و 
پتروپارس ایران امضا شد. قراردادی که با خروج آمریکا از برجام 

سرنوشتی مبهم پیدا کرد و شرکای خارجی نیز آن را ترک کردند.
در دولت دوازدهم اما با خروج طرف های خارجی، کار تعطیل نشد 
و پتروپارس به تنهایی مسئولیت توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی را بر 
عهده گرفت تا این فاز نیز با هدف افزایش برداشت گاز از میدان 
مشترک مانند سایر فازها و بدون سکوی فشارافزایی توسعه یابد. در 
واقع تا پیش از آن تلاش بر این بود که از طریق شرکت های خارجی 
ایران به سکوهای فشارافزایی دست یابد و جلوی افت تولید از این 

میدان را در سال های آینده بگیرد.
در همان دولت تصمیم بر آن شد تا یکی از سکوهای فاز ۱۲ که 
تولید گاز از آن دیگر اقتصادی نبود به موقعیت ۱۱B منتقل شود 
تا افزون بر کاهش هزینه ساخت سکو، در زمان نیز صرفه جویی 
اتفاق بیفتد. کار مطالعات کارشناسی این موضوع نیز همان زمان 
انجام شد و سرانجام دولت سیزدهم در دی ۱۴۰۰ قرارداد جدید را به 

پتروپارس تنفیذ کرد.
اردیبهشت امسال نیز به گفته »محسن خجسته مهر« مدیرعامل 
میلیون  روزانه ۱۰  همچنان  ایران،  نفت  ملی  شرکت  سابق 
مترمکعب گاز از فاز ۱۱ تولید می شد و در همان زمان وعده 
داده شد با تکمیل ششمین چاه در این فاز، تولید به ۱۵ 
میلیون مترمکعب خواهد رسید و خرداد ۱۴۰۳ سرانجام این 

تولید محقق شد.
با روی کار آمدن دولت چهاردهم و با افزایش سرعت حفاری در 
فاز ۱۱ پارس جنوبی، حالا و پیش از آغاز زمستان، چاه شماره ۱۲ 
که همان هفتمین چاه این فاز پارس جنوبی به شمار می رود، به 
تولید رسید و با اقدام های انجام شده روی سایر چاه ها، تولید از 
۱۵ میلیون مترمکعب به ۱۸ میلیون مترمکعب در روز افزایش 
یافت و انتظار می رود با اسیدکاری چاه هفتم، در روزهای آینده 

تولید گاز از فاز ۱۱ به روزانه ۲۰ میلیون مترمکعب برسد.
فارغ از مشکلات فنی مانند کمبود دکل حفاری دریایی در کشور 
که همچنان نیز وجود دارد، تمرکز بر افزایش تولید نفت و گاز در 
دولت چهاردهم که به عنوان برنامه اصلی »محسن پاک نژاد« وزیر 
نفت در جلسه رای اعتماد مطرح شده بود نیز در این افزایش تولید 

بی تاثیر نیست.

انرژی

وقتی ارزش وام  ها در برابر هزینه  ها رنگ می  بازد؛

تورم، قاتل رؤیای خانه  دار شدن
مسکن

در سال های اخیر، طرح نهضت ملی مسکن یکی از پرچالش ترین 
و در عین حال پربحث ترین سیاست های دولت برای خانه دار 
کردن اقشار کم درآمد جامعه بوده است. اما این طرح که قرار 
به  برای بسیاری  را  به مسکن مناسب  بود رؤیای دسترسی 
واقعیت تبدیل کند، به دلیل مشکلات عدیده در زمینۀ وام دهی 
و سازوکارهای حمایتی، به کابوسی برای متقاضیان تبدیل شده 
است. در اینجا لازم است به بررسی ریشه های بحران وام نهضت 
ملی مسکن، موانع اجرایی و راه حل های بالقوه برای خروج از 

این بحران بپردازیم.

وام هایی که بیشتر بدهی اند تا کمک
وام نهضت ملی مسکن، در نگاه اول، جذاب به نظر می رسد؛ 
ارقامی که برای بسیاری، معادل تمام سرمایه گذاری زندگی شان 
است. اما آیا این وام ها واقعاً می توانند به خانه دار شدن متقاضیان 
کمک کنند؟ مشکل اصلی، نرخ بهره و اقساط ماهیانه است که 
نه تنها با سطح درآمد بسیاری از خانواده ها همخوانی ندارد، بلکه 
آن ها را به بدهکارانی دائمی تبدیل می کند. اقساط سنگین این 
وام ها به قدری فشار مالی ایجاد کرده که بسیاری از متقاضیان در 

همان مراحل اولیه از ادامه مسیر منصرف می شوند.

تورم، دشمن پنهان وام ها
یکی از مشکلات اساسی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 
افزایش سرسام آور هزینه های ساخت وساز به دلیل تورم فزاینده 
است. تورم، قدرت خرید مردم را به شدت کاهش داده و ارزش 
واقعی وام های پرداختی را نیز زیر سؤال برده است. به عبارت دیگر، 
وامی که امروز پرداخت می شود، در عمل نمی تواند هزینه های 
نتیجه،  در  دهد.  پوشش  را  مسکن  خرید  یا  ساخت  واقعی 
متقاضیان با کمال ناامیدی به این نتیجه می رسند که نه تنها 
وام دریافتی کافی نیست، بلکه بازپرداخت آن نیز به یک چالش 

غیرقابل حل تبدیل شده است.

سازوکارهای ناکارآمد بانکی
بانک ها، به عنوان اصلی ترین نهادهای وام دهنده، در بحران نهضت 
ملی مسکن نقش مهمی دارند. سازوکارهای سخت گیرانه و زمان بر 
بانکی، بسیاری از متقاضیان را در روند اداری فرسایشی گرفتار 
کرده است. علاوه بر این، عدم شفافیت در اعلام شرایط و مقررات، 
باعث سردرگمی و بی اعتمادی عمومی شده است. نکتۀ جالب تر 
اینجاست که حتی در مواردی که متقاضیان موفق به دریافت وام 
شده اند، بانک ها به دلیل کمبود منابع مالی، پرداخت ها را به تعویق 

انداخته اند؛ مسئله ای که عملاً کل فرآیند را بی نتیجه می کند.

انبوه سازانی که رها کرده اند
انبوه سازان نیز در این بحران سهم بزرگی دارند. کاهش تمایل 
افزایش  به دلیل  دولتی،  طرح های  با  همکاری  به  انبوه سازان 
هزینه ها و نبود انگیزه های اقتصادی کافی، یکی دیگر از موانع 
جدی در پیشبرد طرح نهضت ملی مسکن است. وقتی بخش 
خصوصی، که ستون فقرات ساخت وساز مسکن است، از این 
طرح ها کناره گیری کند، طبیعی است که هیچ برنامه ای به نتیجه 

نخواهد رسید.

دولت؛ عامل بحران یا ناجی بالقوه؟
دولت، به عنوان متولی اصلی طرح نهضت ملی مسکن، همواره 
تأکید کرده که این طرح راهکاری برای حل بحران مسکن در کشور 
است. اما آیا این وعده ها تاکنون عملی شده است؟ واقعیت این 
است که نبود برنامه ریزی دقیق، عدم هماهنگی میان دستگاه های 
اجرایی و نبود حمایت های لازم از اقشار هدف، باعث شده که 
دولت بیشتر نقش عامل بحران را بازی کند تا ناجی. با این حال، 
هنوز امیدهایی وجود دارد. اگر دولت بتواند با اصلاح سیاست های 
پولی، کنترل تورم و ارائه بسته های حمایتی مناسب، مسیر اجرای 
طرح را تغییر دهد، شاید بتوان کورسویی از امید را برای متقاضیان 

زنده کرد.

راه حل های پیشنهادی؛ از شعار تا عمل

برای خروج از بحران وام نهضت ملی مسکن، دولت و نهادهای 
مربوطه باید اقدامات عملی و فوری انجام دهند. برخی از این 

راه حل ها عبارت اند از:
 1. کاهش نرخ بهره و افزایش دوره بازپرداخت وام ها: اقساط وام 

باید با سطح درآمد واقعی خانوارها متناسب باشد.
2. کنترل تورم: بدون کنترل تورم، ارزش وام ها کاهش یافته و 

مشکلات ادامه خواهد داشت.
و  مالیاتی  انگیزه های  باید  دولت  انبوه سازان:  از   3. حمایت 
اقتصادی برای انبوه سازان فراهم کند تا مشارکت آن ها را در این 

طرح افزایش دهد.
 4. شفاف سازی و کاهش پیچیدگی های اداری: تسهیل روند 
دریافت وام و افزایش شفافیت در اعلام شرایط و مقررات می تواند 

اعتماد عمومی را بازگرداند.
نتیجتا، بایستی گفت وام نهضت ملی مسکن در شرایط فعلی، 
بیش از آنکه ابزاری برای تحقق رؤیای خانه دارشدن باشد، به منبع 
استرس و بدهی برای اقشار کم درآمد تبدیل شده است. اگرچه 
دولت همواره بر ادامه این طرح اصرار دارد، اما بدون اصلاحات 
جدی و فوری، آینده روشنی برای این پروژه قابل تصور نیست. 
در نهایت، آنچه مسلم است، مسئولیت دولت در رفع این بحران 
است؛ چرا که این طرح تنها یک پروژه اقتصادی نیست، بلکه 
مسئله ای اجتماعی است که با معیشت و رفاه میلیون ها نفر گره 

خورده است.

مهدیصالحی

محمدمهدیبهرامی

مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
ساز و کار انتشار اوراق مرابحه کوچک و کوتاه مدت با هدف 
تامین مالی سریع و کم هزینه  تر شرکت های کوچک و 

متوسط تعیین شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از بازار سرمایه ایران، 
و  کوچک  اوراق  انتشار  افزود:  قلب«  روشن  »وحید 
کوتاه مدت برای انتشار اوراق مرابحه با مبلغ حداکثر ۲۰۰ 
میلیارد تومان و با سررسید حداکثر ۱۸ ماهه طراحی شده 
و بنا به درخواست متقاضی به دو صورت؛ با عرضه عمومی 

یا با عرضه خصوصی امکان پذیر است.
مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 

داشت: ساز و کار بررسی درخواست های انتشار این اوراق 
به صورت عرضه عمومی در سازمان بورس انجام می شود، 
اما فرآیند بررسی درخواست های متقاضیان برای انتشار این 
اوراق به صورت عرضه خصوصی توسط شرکت مدیریت 
این  که  شد  خواهد  انجام  سرمایه  بازار  مرکزی  دارایی 

موضوع در هفته گذشته به آن شرکت ابلاغ شد.
روشن قلب، از برگزاری جلسه هماهنگی برای انتشار اوراق 
بدهی شرکت های کوچک و متوسط در هفته جاری خبر 
داد و افزود: سازوکار انتشار این اوراق پیاده سازی شده و 
جزئیات آن پس از برگزاری جلسه هماهنگی به زودی، 

اعلام می شود.
به گفته وی، پس از انجام هماهنگی های لازم، فراخوان 
انتشار اوراق بدهی شرکت های کوچک و متوسط برگزار 
می شود و شرکت های متقاضی می توانند درخواست های 
خود را از طریق سامانه ناب به نشانی NAB.SEO.IR ارسال 

کنند.
مدیر نظارت بر بازار اولیه سازمان بورس و اوراق بهادار 
اضافه کرد: انتشار اوراق به صورت عرضه خصوصی برای 
نخستین بار، در این اوراق پیش بینی شده و مطابق با 

ضوابط مقرر در این خصوص که در دستورالعمل انتشار 
اوراق مرابحه در دسترس عموم قرار دارد؛ متقاضیان تامین 
مالی می توانند در صورت درخواست انتشار اوراق به صورت 
عرضه خصوصی، فهرست خریداران دارای شرایط را در زمان 
ارسال درخواست ارسال کنند و انتشار این اوراق در صورت 
موافقت خریداران بدون ضامن، متعهد خرید و بازارگردان 

نیز امکان پذیر است.
در  از جمله شرایط جدید پیش بینی شده  روشن قلب 
امکان  به  می توان  کوتاه مدت  و  کوچک  مرابحه  اوراق 
استفاده از یک سهم به عنوان توثیق برای ضمانت اوراق، 
استفاده از ضمانت نامه های تعهد پرداخت صادر شده در 
صادر  پرداخت  تعهد  ضمانت نامه  همچنین  و  بانک ها 
شده در صندوق های پژوهش و فناوری برای شرکت های 
دانش بنیان دارای مجوز از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری اشاره کرد که این موضوع 
هم در درخواست های انتشار با عرضه عمومی و هم در 

درخواست های با عرضه خصوصی قابل استفاده است.
وی تصریح کرد: بررسی و انتشار سایر درخواست های انتشار 

اوراق همچنان طبق روال سابق انجام می شود.

ساز و کار انتشار اوراق مرابحه کوچک و کوتاه مدت تعیین شد
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در یکی از جنجالی ترین مسابقات بوکس سال، جیک پاول، 
یوتیوبر مشهور و بوکسور تازه کار، توانست در یک مسابقه 
هیجان انگیز مایک تایسون ۵۸ ساله، اسطوره بوکس جهان، 
را شکست دهد. این مبارزه که در هشت راند برگزار شد، با رای 
متحد داوران و نتیجه ۷۸-۷۴ به سود پاول به پایان رسید. 
این مسابقه که توجه گسترده ای از سوی رسانه ها و هواداران 
بوکس داشت، از پیش به عنوان نبردی بین نسل ها معرفی 
شده بود. مایک تایسون، با وجود سن بالا، همچنان قدرت و 
مهارت خود را در رینگ نشان داد، اما نتوانست در برابر انرژی 

و تاکتیک های جیک پاول مقاومت کند.
این مبارزه صبح دیروز در هشت راند در آرلینگتون ایالت تگزاس 
آمریکا برگزار شد و در نهایت پاول با تصمیم اتفاق آراء داوران 
پیروز شد؛ رقابتی که ابتدا قرار بود ۲۰ ژوئیه در واشنگتن برگزار 
شود، اما به دلیل آسیب دیدگی تایسون به تعویق افتاد. قوانین 
مسابقه کمی متفاوت از قوانین رسمی بود: راندها به جای سه 
دقیقه، دو دقیقه ای بودند و وزن دستکش ها به جای ۱۰ اونس 
۱۴ اونس بود. جک پاول در پایان این رقابت ۴۰ میلیون دلار 

و تایسون ۲۰ میلیون دلار دریافت کرد.
مایک تایسون افسانه ای در زمان مبارزات خود برای هر مسابقه 
چیزی حدود ۳۰ میلیون دلار درآمد داشت که اگر این روند 
را بدون ورود به حواشی ادامه می داد، پردرآمدترین ورزشکار 
جهان می شد. بیشترین درآمد تایسون از طریق مبارزات، در 
جریان مسابقه با ایواندر هالیفیلد در سال ۱۹۹۷ بود که ۳۰ 

میلیون دلار دریافت کرد.
طبق تخمین های زده شده تایسون در دوران حرفه ای خود 
چیزی حدود ۳۰۰ میلیون دلار درآمد از طریق مبارزات کسب 
وارد  و  می داد  ادامه  خود  حرفه ای  ورزش  به  اگر  که  کرد 
حواشی نمی شد،  این درآمد می توانست به بیش از دو برابر 

افزایش یابد.
او به دلیل تصمیمات بد مالی و زیاده روی در برخی مسائل، 
مبالغ هنگفتی را از دست داد و پس از آن که در سال ۱۹۹۲ 
به ۶ سال زندان محکوم شد، بیش از ۵۰ میلیون دلار را هزینه 

وکلای خود کرد تا تبرئه شود.
طبق بررسی مجله مشهور فوربس که همواره در انتشار درآمدها 
و وضعیت مالی ورزشکاران تخصص دارد، درآمد تایسون از 
طریق مبارزات می توانست به ۷۰۰ میلیون دلار برسد. ضمن 

اینکه درآمدهای او از طریق حامیان مالی به بیش از ۴۳۰ 
میلیون دلار می رسد.

اما جیک پاول که با برد مقابل مایک تایسون اسطوره بی چون 
و چرای بوکس، حالا تبدیل به یک یوتیوبر موفق و افسانه ای 
شده است، کیست؟ او از ژانویه ۲۰۲۰ به صورت حرفه ای وارد 
دنیای بوکس شد. این آمریکایی بیشتر به عنوان بلاگر و بازیگر 
شناخته می شود و سالانه بیش از ۲۰ میلیون دلار از شبکه های 

مختلف اینترنتی درآمد دارد.
او که از همان ابتدا روحیه ای جسور و متفاوت داشت، وارد 
دنیای بوکس شد. با وجود انتقادهای بسیاری که به او وارد 
شد، جیک پاول توانست با برگزاری چندین مسابقه ی پر سر 
و صدا، توجه جهانی را به خودش جلب کند. البته فراموش 
نکنیم که تک آهنگ جنجالی او با نام »کار هر روز ما« نیز یکی 

از دلایل شهرت گسترده اوست.

ورزشی

بلاگر آمریکایی بر مایک آهنی غلبه کرد؛

نبردی بین نسل  ها

رینگ

 

»دنیامالی«:

انتظارات از تیراندازی

 بالا رفته است

وزیر ورزش و جوانان درباره وضعیت رشته تیراندازی در ایران 
گفت: الان شرایط رشته تیراندازی با ۲۰ سال پیش فرق می کند و 

بالطبع انتظارات از این رشته نیز بالا رفته است.
فدراسیون  تخصصی  نشست  در  گذشته  روز  دنیامالی  احمد 
تیراندازی که امروز در محل وزارتخانه برگزار شد اظهار داشت: 
من از زمان جنگ تحمیلی مرتضی قربانی را می شناسم و با 
توانمندی و ظرفیت او آشنا هستم. وجود قربانی برای تیراندازی 
یک فرصت خوب است. الان شرایط رشته تیراندازی با ۲۰ سال 
پیش فرق می کند و بالطبع انتظارات از این رشته نیز بالا رفته 

است.
وی افزود: یکی از فدراسیون هایی که امسال بودجه آن نسبت به 
سال گذشته ۳ برابر شده فدراسیون تیراندازی است هرچند که 
اعتقاد داریم هنوز بودجه کافی را نمی گیرند. ما تا زمان بازی های 
آسیایی ناگویا زمان کمی فرصت داریم و باید سخت تلاش کنیم 
تا اردوهای باکیفیت تری برگزار شود. باید در ماده هایی که شرایط 
بهتری داریم اولویت بندی داشته باشیم و رسیدگی بهتری انجام 
دهیم. طبیعتا در بازی های آسیایی و المپیک در ماده هایی که 
هیچ شانسی نداریم نمی توانیم سرمایه گذاری بزرگی کنیم ولی 

این بدان معنا نیست که آن ماده ها را رها کنیم.
دنیامالی ادامه داد: با وزارت نفت تعامل خواهیم داشت برای اینکه 
تجهیزات لازم را برای فدراسیون ها تامین کنیم. بحث آرامش در 
ورزش و فدراسیون ها برای ما مهم است و باید از همه ظرفیت ها 
برای رسیدن به موفقیت کمک بگیریم. به تغییر نگاه نیاز داریم 
و باید ذهنیت خود را تغییر دهیم. باید برای تک تک ورزشکاران 
برنامه داشته باشیم. بخش عمده ای از رشته تیراندازی با روح و 

روان ارتباط دارد و باید به لحاظ روحی ورزشکاران آماده شوند.
وی با اشاره به فشارهایی که در صورت عدم موفقیت به نظام وارد 
می شود گفت: نظام ما در بخش ورزش دچار یک چالش است، 
هرجا که ناکامی به دست می آید این ناکامی را به گردن نظام و 
کمبود بودجه و امکانات می اندازیم. ولی وقتی مدالی به دست 
می آید به خاطر استعداد ورزشکار و مربی است. ما باید در این 

زمینه یک تعادل ایجاد کنیم.

»تاج«:

تیم ملی انتظارات را برآورده کرد

رئیس فدراسیون فوتبال با قدردانی از کادر فنی و بازیکنان تیم 
ملی اظهار کرد: همه از عملکرد تیم ملی رضایت دارند و برخی 

انتقادها از این تیم منطبق بر کینه توزی است.
مهدی تاج که ظهر گذشته در تمرین تیم ملی حضور پیدا کرده 
بود در جمع کادر فنی و بازیکنان تیم اظهار کرد: از بازی هایی که 
انجام داده اید و نتایج کسب شده تشکر می کنم. شما انتظارات 
را برآورده کرده اید و همه از عملکرد تیم ملی رضایت دارند. البته 
برخی از انتقادها که از فدراسیون فوتبال و تیم ملی می شود، 
منطبق بر کینه توزی است، پاسخ داریم و روزی پاسخ این 
حرف ها را می دهیم اما اکنون برای ما اولویت خوشحالی مردم و 

صعود تیم ملی به جام جهانی است.
وی افزود: وقتی عملکرد تیم ملی با همه فشردگی ها و رفت و 
آمدها را بررسی می کنید، باید از این تیم تشکر کرد. با ادامه این 
روند سریعترین صعود تیم ملی به جام جهانی رقم می خورد و 

این چیزی است که اکنون اهمیت دارد.
رئیس فدراسیون با اشاره به نتایج تیم ملی در پنج بازی گذشته 
انتخابی جام جهانی عنوان کرد: در هیچ زمانی تیم ملی در پنج 
بازی چنین نتایجی نگرفته بود و این نشان دهنده راه درستی 
است که این تیم با ترکیب فعلی طی کرده و این نتایج مرهون 
تلاش شما عزیزان بوده که به خوشحالی مردم فکر کرده اید. 
امیدوارم در بازی با قرقیزستان هم با صلابت بازی کنید و در 

نهایت به آنچه در شأن نام ایران است، برسیم.
پیش از صحبت های رئیس فدراسیون، امیر قلعه نویی با تشکر 
از مهدی تاج برای هماهنگی در تهیه پرواز مستقیم به لائوس 
اظهار کرد: می دانیم که در شرایط فعلی این کار دشوار بود اما 
اتفاق مهمی افتاد و ما قدردان هستیم. از تیم پرواز هم به خاطر 

محبتی که به تیم ملی داشتند، تشکر می کنم.

گوشهوکنار

تیم ملی فوتبال ایران برای برگزاری بازی با قرقیزستان در چارچوب هفته ششم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶، وارد این کشور شد. تیم ملی 
فوتبال کشورمان سه شنبه )۲۹ آبان( در چارچوب هفته ششم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ به مصاف تیم ملی قرقیزستان می رود. در این 
راستا، اعضای تیم ملی فوتبال ایران ساعت 1٧:3٠ عصر امروز با پرواز اختصاصی عازم قرقیزستان شدند. اعضای تیم ملی پس از سه 
ساعت پرواز ساعت ۲۳:۰۷ به وقت محلی)۲۰:۳۷ دقیقه به وقت تهران( وارد بیشکک شدند. ملی پوشان کشورمان امروز تمرینات خود 
را برای برگزاری بازی با قرقیزستان در این کشور پیگیری می کنند. تیم کشورمان هم اکنون با ۱۳ امتیاز صدرنشین گروه نخست مرحله 

مقدماتی جام جهانی در قاره آسیا است و فاصله چندانی با صعود ندارد.

تیم ملی به بیشکک  رسید

فرهادغلامعلی

فوتبال، از ورزش های پرطرفداری است که هواداران خاص 
خود را دارد و نیازمند توجه مستمر و ویژه است. باشگاه 
تلقی  دولتی  بخش  به  وابسته  که  اصفهان،  ذوب آهن 
بخش  در  بودجه  کمبود  با  اخیر  سال های  در  می شود، 
ورزش مواجه شده است. این کمبود، مشکلاتی جدی در 
زمینه بستن تیم و استخدام مربی ایجاد کرده و شرایط 
کلی باشگاه را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. افزون بر 
این، عدم ثبات مدیریتی و مربیگری، ورزش باشگاه، به ویژه 
فوتبال آن را با چالش های جدی مواجه کرده است. مدیران 
و کادر فنی مجبورند با حداقل امکانات مالی، در لیگ برتر 

مقابل تیم های بزرگ به میدان بروند.
این وضعیت بحرانی، نه تنها کیفیت عملکرد تیم را کاهش 
مشکلات  دچار  نیز  را  باشگاه  مربیگری  حوزه  بلکه  داده 
بومی  ربیعی، سرمربی غیر  عدیده ای کرده است. محمد 
ذوب آهن، به دلیل این شرایط نیمه راه از ادامه همکاری با 

باشگاه انصراف داد و استعفا کرد.

دوران اوج ذوب آهن: افتخارات گذشته
باشگاه فوتبال ذوب آهن، که در گذشته با امکانات مالی 
بهتر و مربیانی کاردان و بومی مانند منصور ابراهیم زاده به 
موفقیت های بزرگی دست یافته بود، بارها تا آستانه قهرمانی 
لیگ برتر پیش رفت. این تیم در سال ۲۰۱۰، با عبور از سد 
تیم های قدرتمندی همچون بنیادکار ازبکستان، الاتحاد و 
الهلال عربستان، و پوهانگ استیلرز کره جنوبی، به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا راه یافت. اما در بازی نهایی، در ۲۲ آبان ۱۳۸۹، 
مقابل تیم سئونگنام ایلهوا کره جنوبی با نتیجه ۳ بر ۱ شکست 
خورد و به مقام نایب قهرمانی رسید. تنها گل ذوب آهن در این 

دیدار توسط محمدرضا خلعتبری به ثمر رسید.

این افتخار ارزشمند، ذوب آهن را به یکی از پرافتخارترین 
تیم های اصفهان و ایران در رقابت های آسیایی تبدیل کرد.

بحران امروز: مربی سالاری و ضعف مدیریت
با این حال، چند سالی است که تیم ذوب آهن به دلیل 
مشکلات مالی و عدم ثبات مدیریتی، از مسیر موفقیت 
دور شده است. نتایج ضعیف این تیم در لیگ برتر، از جمله 
شکست در برابر تیم چادرملو در هفته دهم این فصل، منجر 
به استعفای چندباره محمد ربیعی شد. این استعفاها ابتدا از 
سوی هیئت مدیره و مدیرعامل باشگاه رد شد، اما در نهایت، 
پس از عدم حضور ربیعی در تمرینات تیم، باشگاه چاره ای 

جز پذیرش آن نداشت.
این رفتار، که به نوعی مربی سالاری را در فوتبال ترویج می کند، 
می تواند پیامدهای منفی بلندمدتی داشته باشد. اگر مربیان 
باشگاه ها خود را فراتر از مدیران و هیئت مدیره بدانند، ممکن 
است به انتخاب مدیرعامل یا اعضای هیئت مدیره نیز ورود 
کنند؛ روندی که در باشگاه های فولاد مبارکه سپاهان و 

ذوب آهن، به نظر می رسد نهادینه شده باشد.

راه حل: بازگشت به ثبات و حمایت مالی
اکنون که هر دو تیم بزرگ اصفهانی، یعنی سپاهان و 
ذوب آهن، بدون سرمربی مانده اند، ضروری است مدیران 
ارشد این باشگاه ها با دقت و ظرافت، شرایط را مدیریت کنند. 
انتخاب سرمربیان متعهد و دلسوز، تقویت روحیه بازیکنان و 
ارتقای سطح فنی تیم، از اولویت های اساسی است که باید 

مورد توجه قرار گیرد.
ذوب آهن، که سابقه درخشانی در رقابت های جام حذفی، 
لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا دارد، برای خروج از بحران 
کنونی نیازمند بازنگری اساسی در سیاست گذاری ها و حمایت 
مالی کارخانه ذوب آهن است. با این اقدامات، گاندوهای سبز 
می توانند بار دیگر به روزهای طلایی گذشته بازگردند و شادی 

را به هواداران خود هدیه کنند.

برای تحقق این اهداف، لازم است مدیران باشگاه، مسیر 
با سیاست گذاری های منطقی و  تحول را هموار کرده و 
معقول، جایگاه این تیم ریشه دار اصفهانی را در جدول لیگ 

برتر بهبود بخشند.

نصفجهاناز اوج تا سقوط؛ذوب    آهن چگونه به اینجا رسید؟ این گاندوهای زخمی...

اصغرقلندری



www.donyayehavadar.irدنیای هوادار« یاد روح قلم و مرام زنده یادان ناصر احمدپور و عباس عبدالملکی، بزرگان عرصه مطبوعات ورزشـــی کشـــور  را پاس می دارد«

یکشنبه 27 آبان 1403      شمارگان 1685

n صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مهرداد تیموری           n سردبیر: مهدی تیموری                                            
         n مدیر روابط عمومی: مهسا تیموری                    n صفحه آرا: امیر بیات              

nتحریریه: دکتر مهرداد فرشیدی، مجید سعیدی، اصغر قلندری، محمدرضا کاظمی، سیدرضا فیض آبادی، حسن صانعی پور و سارا نصرتی        
nنشانی: کرج - بلوارجمهوری شمالی- کوچه میثم - پلاک 1- طبقه 2 - واحد 6       تلفن- نمابر: n            34499255 چاپ: صمیم


